
مقام معظم رهبري سال 96 
سعيد احمديان

      گفت وگو
را اقتصاد مقاومتي، توليد و 
اشتغال نامگذاري كرده اند 
و ورزش هم يكي از بخش هايي اس�ت كه پتانسيل هاي 
زيادي براي تحقق شعار سال و مطالبه رهبر انقلاب دارد. 
در اين زمينه با محمد درخشان، رئيس فدراسيون جودو 
گفت وگو كرده ايم و نظرات وي را درباره چگونگي عملي 
ش�دن ش�عار س�ال در ح�وزه ورزش جويا ش�ده ايم.

    
جناب درخشان، س�ال جديد از سوي رهبر 
معظم انقلاب به عنوان سال اقتصاد مقاومتي، 
توليد و اش�تغال نامگذاري ش�ده است، در 
حوزه ورزش چگونه بايد به سمت عملي شدن 

اين مطالبه برويم؟
تجربه اي كه در دوران تحريم داشتيم، واقعيتي بود كه 
امريكا با استفاده از تحريم ها فشارهايي به ما آورد كه به 
خيلي از بخش هاي كشور آسيب زد. خوشبختانه ما به 
خاطر نعمت هاي خدادادي و همچنين رهبر فرزانه اي كه 
داريم، موضوع اقتصاد مقاومتي مطرح شد. ابتدا برخي 
مسئولان در بدنه نظام اين مسئله را جدي نگرفتند و در 
حد ش��عار باقي ماند. در ادامه موضوع اقتصاد مقاومتي 
با تأكيدات مك��رر مقام معظم رهبري براي مس��ئولان 
تبيين ش��د و نكته مهم اين بود كه مقام معظم رهبري 
در س��خنراني اي كه در مشهد داش��تند براي اولين بار 
گفتند كه خريدن جنس خارجي در صورتي كه جنس 
مش��ابه داخلي وجود دارد و از نظر كيفي��ت قابل قبول 
است و كمبودي در كشور وجود ندارد، شرعاً حرام است. 
صحبت هاي رهبر انقلاب كليدواژه هاي مهمي دارد كه 
بايد سرلوحه كار مديران قرار بگيرد. ايشان اشاره كرده اند 
ما در ايران نيروها و استعدادهايي داريم كه توانسته اند 
موشك بسازند، اورانيوم غني كنند، چطور ممكن است 
در صنايع ديگر به اين پيشرفت ها نرسيم؟ با توجه به اين 
رهنمودها، ما اگر در كشور به تواني كه در داخل كشور 
داريم، توجه كنيم، به اهدافي كه در چش��م انداز كشور 

ترسيم كرده ايم، مي رسيم. 
البته اين مس�ئله ب�ه نوع ن�گاه مديران هم 

بستگي دارد. 
قطعاً، در موض��وع اقتصاد مقاومت��ي، تأكيدي كه مقام 
معظم رهبري دارند، اين اس��ت كه از مديران با نش��اط 
و با انگيزه اس��تفاده كنيد. به هر حال قابل انكار نيس��ت 
كه بعض��ي از مديران كش��ور اراده اي براي اس��تفاده از 
توليدات داخلي ندارند و ياد گرفته اند كه براي احتياجات 
زيرمجموعه شان، ثبت سفارش براي واردات انجام دهند 
و از كالاي خارجي اس��تفاده كنند. تنها راه استحكام ما 
در برابر نوس��اناتي كه غربي ها در اقتص��اد جهاني براي 
كش��ورمان به وجود مي آورند، اقتصاد مقاومتي اس��ت 
و معتقدم ك��ه هدايت هاي مقام معظم رهبري نس��خه 
شفابخش مش��كلات كشور اس��ت و مديران ورزش نيز 
بايد اين تأكيدات را در حوزه هاي مختلف مانند اقتصاد 

مقاومتي سرلوحه كارشان قرار دهند. 
ورزش كشورمان چه ظرفيت ها و پتانسيل هايي 
براي عملي كردن اقتص�اد مقاومتي، توليد و 

اشتغال دارد؟
بايد در زمينه توليد لوازم ورزش��ي، روي برندسازي كار 
كنيم. متأسفانه در بحث برندسازي در زمينه محصولات 
ورزشي ضعيف عمل كرده ايم، مثلًا برند آديداس چطور 

شكل گرفت؟ يا كش��وري مانند چين كه تا پيش از اين 
كارهاي كش��ورهاي ديگ��ر را كپي مي ك��رد، در حوزه 
پوشاك ورزشي امروزه برندهايي مانند لي نينگ، 361 
و. . . را دارد. ش��كل گيري چنين برندهايي در كشورمان 
با توجه به ظرفيت هايي كه داريم، دور از انتظار نيست. 
ما هم پارچه و هم دوزنده خ��وب داريم و فقط متوليان 
دلسوز ورزش بايد دست به دست هم بدهند و تكنولوژي 
و ديگر الزمات آن را فراهم آورند تا توليدات داخلي هم به 
حد برندهاي معتبر برسند. البته بديهي است كه شايد در 
خصوص برخي تجهيزات تخصصي ورزشي از توليدات 
خارجي استفاده كنيم كه اين بايد به حداقل برسد. علاوه 
بر تجهيزات و البسه ورزشي، در بخش هاي ديگر مانند 
اس��تفاده از توان مربيان داخلي، برپاي��ي اردو در داخل 
كشور و... هم بايد در راس��تاي اقتصاد مقاومتي حركت 
كنيم. همچنين كاهش هزينه ها در بحث مأموريت هايي 
كه در ورزش كشور داريم، يكي از مؤلفه هاي مهم اقتصاد 
مقاومتي است. بايد سيستم مديريتي به سمتي برود كه 
يك مدير امور زيرمجموع��ه اش را با يك كيفيت خوب 
و كمترين هزينه انجام بدهد تا پ��ول و بودجه اي كه از 
بيت المال هزينه مي شود به عنوان يك سرمايه ملي چوب 
حراج به آن نخورد و به تاراج نرود و در بخش هاي ديگر 

ورزش كه مورد نياز است، مصرف شود. 
به كاهش هزينه اشاره كرديد، اين در حالي 
اس�ت كه در بخش هايي از ورزش مش�اهده 
مي شود كه هزينه هايي گزاف و غيرضروري 
انجام مي شود، براي جلوگيري از اين مسئله 
چه كار بايد كرد؟ فرهنگ سازي در اين زمينه 

را چطور ارزيابي مي كنيد؟
قبل از فرهنگ سازي، بايد اجرايي شدن اقتصاد مقاومتي 

از طريق الزمات و قوانين در دس��تگاه هاي اجرايي كشور، 
آغاز شود. براي تحقق اين مسئله، بحث الزامات به سرعت 
جواب مي دهد كه بايد در قوانين گنجانده شود. در كنار آن 
فرهنگ سازي هم كه زمان بيشتري تحقق آن مي طلبد، 
بايد صورت بگيرد. به عنوان نمونه در كشوري مانند كويت 
كه از ثروتمندترين كش��ورهاي دنياست، تمامي مقامات 
برجس��ته و ورزش��ي آن بايد براي س��فرهاي خارجي از 
پروازهاي خطوط هوايي كويت استفاده كنند. من انتقاد 
دارم كه چرا با وجود مش��كلات اقتصادي ورزش��كاران و 
مسئولان كشورمان با پروازهاي بيزينس كلاس به المپيك 
ريو رفتن��د و كميته ملي المپيك اي��ن هزينه هاي گزاف 
را به كش��ور تحميل كرد و 30 ميليون هزينه بليت براي 
هر نف��ر دادند! اي��ن در حالي بود كه من وقت��ي به عنوان 
نماينده فدراسيون جهاني در ريو حضور داشتم، شنيدم 
كه جودوكاران كشورهايي مانند روسيه كه دو مدال طلا 
گرفت، حتي كشوري مانند امارات، با بليت عادي و اكونومي 

به برزيل آمده بودند. بايد اين هزينه ها مديريت شود. 
شما در فدراس�يون جودو چه قدم هايي در 

راستاي اقتصاد مقاومتي برداشته ايد؟
 در ح��وزه ورزش و مبح��ث اقتصاد مقاومت��ي و توليد 
داخلي، يك مسئله به تجهيزاتي برمي گردد كه استفاده 
مي كنيم و بخش ديگر مديريت منابع مالي در راستاي 
اقتصاد مقاومتي است. در فدراسيون جودو به عنوان يكي 
از بخش هاي ورزش كش��ور در راس��تاي تحقق اقتصاد 
مقاومتي قدم هايي را برداشته ايم كه بيشتر به محصولاتي 
مورد ني��از ورزش جودو در بخش تجهيزات و پوش��اك 
ورزش��ي برمي گردد. توليد تاتامي و تش��ك جودو يكي 
از بخش هايي است كه از توليدات كارخانه هاي داخلي 
استفاده مي كنيم و با تقويت توليد داخلي، به دنبال اين 
هس��تيم تا اين تجهيزات را علاوه بر اس��تفاده اي كه در 
داخل كشور مي شود، به كشورهاي ديگر صادر هم بكنيم. 
در موضوع لباس جودو هم كه براي اين رش��ته اهميت 
وي��ژه اي دارد، به خودكفايي رس��يده ايم و حتي يكي از 
شركت هاي توليد كننده لباس جودو، در سطح محدودي 
صادرات هم دارد. متأسفانه در گذشته لباس هاي جودو 
به صورت قاچاق از مرزهاي پاكستان و شرقي كشور وارد 
كشور مي شد و با برندهاي خارجي به فروش مي رسيد 
كه ما امسال جلوي اين كار را گرفتيم و از ابتداي امسال 
ورزشكاران و تيم هاي جودو بايد تنها از سه برند داخلي 

كه مورد تأييد فدراسيون است، استفاده كنند. 
استفاده از توليدات داخلي ورزشي، فرصت 

اشتغال را هم فراهم مي كند. 
 مسلم است كه هر چه توليد بيش��تر شود، به دنبال آن 
فرصت بيشتري براي اش��تغال هم فراهم مي شود و اين 
مسئله سبب مي ش��ود تا پول و س��رمايه مان در داخل 
كشور در حال گردش باشد. به عنوان كساني كه داعيه 
انقلابي گري داريم با توجه به فرمايشات و تأكيدات صريح 
حضرت آقا، استفاده از كالا و توليد داخلي را بايد به عنوان 

يك شاخص در زندگي مان قرار دهيم. 

ش��ناخت ظرفيت ه��اي 
شيوا نوروزي
   گزارش 

واقع��ي ورزش از جمل��ه 
اقداماتي است كه مي تواند 
بخش اعظمي از مش��كلات ورزش ايران را حل كند. با 
توجه به اينكه مقام معظم رهبري امسال نيز همانند سال 
گذش��ته تأكيد زيادي بر اقتصاد مقاومتي داشته اند و 
امسال را »اقتصاد مقاومتي، توليد و اشتغال« ناميدند 
انتظار مي رود مسئولان ارشد ورزش با درس گرفتن از 
كم كاري ها و اشتباهات گذشته منويات رهبري را به واقع 
در دستور كار قرار دهند تا بلكه اثري از اقتصاد مقاومتي 
در اين عرصه مهم ديده شود. بها دادن به اين مقوله مهم 
مي تواند موضوع توليد و اشتغال را در ورزش حل كند. 

  بها دادن به دانش داخلي
كم نيس��ت تعداد مربياني كه از بي مهري هاي مداوم و 
بي توجهي هاي هميشگي مسئولان گله دارند و صداي 
اعتراضشان نيز به جايي نمي رسد. متأسفانه عدم اعتماد 
به دانش فني مربيان ايراني ويروسي است كه سال هاست 
به جان ورزش كشور افتاده و ضررهاي زيادي از اين بابت 
به رشته هاي مختلف تحميل شده است. فرصت ندادن 
به مربياني كه در همي��ن مرز و بوم پ��رورش يافته اند و 
دانش خود را با حض��ور در عرصه هاي بين المللي به روز 
مي كنند آن هم به بهانه هاي غيرحرفه اي، معضلي است 
كه بايد هرچه زودتر فكري به حالش كنيم تا پتانسيل هاي 
وطني مان به جرم ايراني بودن حيف نشوند و مجالي براي 
نش��ان دادن توانايي هاي خود پيدا كنند. در اين صورت 
است كه مي توان با به كارگرفتن نيروهاي داخلي ضمن 
احترام گذاشتن به شايستگي هاي آنها از خروج بي مورد 
ارز از كشور جلوگيري كرد و قدمي در راه اقتصاد مقاومتي، 
توليد و اشتغال برداش��ت. دادن دستمزدهاي دلاري به 
مربيان خارجي تنها در شرايطي قابل توجيه است كه مربي 
مورد از هر نظر يكي از بهترين هاي دنيا محسوب شود و 

بتواند سطح فني تيم هاي ايراني را بالا ببرد. 
  كشف استعدادهاي ناب و توجه به جوانان

نتيجه ناديده گرفتن تيم هاي پايه و بي برنامگي در اين 
بخ��ش را بايد در تيم هاي بزرگس��الان و باش��گاه هايي 
جس��ت وجو كرد كه براي نتيجه گرفتن دست به دامن 
بازيكنان بي كيفيت فرنگي مي شوند. در برخي رشته هاي 
ورزشي و به ويژه در رشته پرهزينه و بدون بازده فوتبال 
اساساً اعتقادي به كشف استعدادها و پرورش آنها در قالب 

تيم هاي رده هاي سني ندارند. در حالي كه ساير كشورها 
با برنامه اي دقيق و مدون از تمام ق��درت و توانايي هاي 
نونهالان، نوجوانان و جوان��ان بهره مي گيرند و نيروهاي 
باانگيزه را به تيم هاي ملي و باشگاهي شان تزريق مي كنند. 
منتها اينجا و بالاخص در فوتبال تنها به خريد بازيكنان 
دس��ته چندمي و بي كيفيت خارجي بسنده مي كنيم 
تا هم كم كاري مديران در برنامه ريزي به چش��م نيايد و 
هم هزاران دلار از بودجه بيت المال حيف و ميل ش��ود. 
در صورتي كه با داش��تن برنامه ري��زي حرفه اي يافتن 
استعدادهاي ناب ايراني از دل شهرهاي مختلف كشور كار 
دشواري نخواهد بود. راهي كه رشته هايي چون واليبال، 

تكواندو، بسكتبال، كشتي و برخي رشته هاي ديگر طي 
كرده اند مي تواند الگوي مناسبي براي مديران و مسئولان 
كم كار در بحث پشتوانه سازي باشد. اگر در دهه هاي اخير 
مديران غيرفوتبالي فوتبال به جاي آنكه اس��ير حاشيه 
شوند دغدغه هاي غيرفوتبالي شان را كنار مي گذاشتند 
و اندكي به فكر تيم هاي پايه و پشتوانه سازي بودند، حالا 
دلالان و اختاپوس ها نمي توانستند بازيكنان بي كيفيت 
را ب��ا قراردادهاي چندهزار دلاري ب��ه تيم هاي مطرح و 
پرطرفدارمان قالب كنند؛ بازيكناني كه حتي يك دقيقه 
هم به ميدان نمي روند اما هزاران دلار از بودجه دولتي را به 
جيب مي زنند. ضررهايي كه در همين چند سال اخير از 
بابت خسارت دادن به خارجي هاي دسته چندمي متحمل 
شده ايم كم از يك بحران اقتصادي جدي ندارد و نه فقط 
براي عمل به شعار سال بلكه براي نجات فوتبال ايران بايد 
هرچه زودتر اقدامي جدي در اين خصوص صورت گيرد. 

  توليدي هاي داخلي را فراموش نكنيد
سال هاست كه بحث استفاده تيم هاي باشگاهي و ملي 
از لباس ه��اي بي كيفيت و عق��د قراردادهاي هنگفت 
با ش��ركت هايي كه هيچ جايگاهي در ورزش حرفه اي 
روز دنيا ندارند مطرح اس��ت اما مس��ئولان ما در سايه 
عدم نظارت همچنان به تداوم اين مسئله اصرار دارند. 
لباس هايي كه در اختيار ملي پوشان و بازيكنان برخي 
تيم ها قرار گرفته به قدري بي كيفيت بوده كه در جريان 

بازي هاي درگيرانه پاره ش��ده و آقايان براي حفظ آبرو 
اقدام به وصله كردن آنها كرده ان��د! همان مديراني كه 
دم از مديري��ت حرفه اي مي زنند گوي��ا خبر ندارند كه 
توليدي ه��اي داخلي زيادي در عرصه توليد پوش��اك 
ورزش حرفه اي فعال هس��تند و اتفاق��اً لباس هايي در 
حد استانداردهاي بين المللي توليد مي كنند. برندهاي 
داخلي در سال هاي نه چندان دور پيراهن هاي تيم هاي 
پرطرفدار فوتبال ايران را تأمي��ن مي كردند، آن هم با 
قيمت بسيار مناسب تر و كيفيتي قابل قبول. ولي انگار 
مدت هاس��ت كه مديران به اين نتيجه رس��يده اند كه 
همكاري با شركت هاي وطني چندان به صرفه نيست 
و همكاري با برندهاي بي كيفيت چيني و مثلًا اروپايي 

ناشناخته سود بيشتري دارد!  
  به روز كردن امكانات

نبود امكانات سخت افزاري كافي و به روز از جمله دلايل 
و بعضاً توجيهاتي است كه براي اعزام تيم هاي مختلف 
به خارج از كشور مدنظر قرار مي گيرد. جدا از تيم هاي 
ملي و ورزش��كاراني كه ب��راي حض��ور در رقابت هاي 
مختلف بين المللي و كسب آمادگي لازم براي رقابت با 
بهترين هاي دنيا به اردوهاي برون مرزي اعزام مي شوند، 
هستند باشگاه هايي كه همه س��اله با شروع تعطيلات 
نيم فصل ليگ برتر فوتبال و حتي پش از ش��روع فصل 
بار سفر به سوي كشورهاي خارجي همسايه مي بندند. 
نداش��تن زمين چمن مطلوب، سرماي زمستان و نبود 
امكانات بين المللي بهانه هايي است كه سفر به امارات، 
قطر و تركي��ه را به خوبي توجيه مي كن��د. در اين بين 
اعتراض و انتقادها نيز تأثيري در تصميمات مديريتي 
ن��دارد و اين س��فرهاي غيرضروري همه س��اله انجام 
مي شوند. در اين بين هزينه سنگين و دلارهايي كه از 
بيت المال به كشورهاي منطقه سرازير مي شوند، عملًا 
مغاير با اقتصاد مقاومتي در ورزش است. با كمي تأمل 
و برنامه ريزي بلند مدت مي توان پول هاي اضافي را كه 
صرف خريد بازيكنان و پوشاك بي كيفيت و سفرهاي 
غيرضروري به خارج از كش��ور مي ش��ود براي ساخت 
اماكن ورزشي استاندارد در ش��هرهاي مختلف، به روز 
كردن امكانات سخت افزاري موجود و ايجاد كمپ هاي 
بين الملل��ي هزينه كنيم تا براي برگ��زاري يك اردوي 
پيش فصل و ني��م فصل مجبور به اس��تفاده از امكانات 

جزيره اي كوچك نشويم. 
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برنامهايكهاقتصادورزشرامتحولميكند
اقتصاد مقاومتي، توليد و اشتغال نيازمند نظارت و برنامه ريزي مديريتي

سال 96، از سوي رهبر انقلاب با عنوان سال اقتصاد مقاومتي، توليد 
دنيا حيدري

     نگاه
و اشتغال نامگذاري شده است. نام با مسمايي كه اگر سرلوحه كارها 
قرار گيرد مي تواند مشكلات زيادي را از سر راه برداشته و موفقيت هاي 
چشمگيري را به دنبال داشته باش��د. اما به شرط آنكه خيلي زود به ش��عار تبديل نشده و در قاب 

بنرهاي رنگارنگ زنداني نشده و با اقدام و عمل همراه باشد. 
اهميت اقتصاد مقاومتي به اندازه اي است كه طي س��ال هاي قبل بارها و بارها تكرار شده،  اما آنچه 
امسال در كنار اين مسئله مهم مورد توجه قرار گرفته است، توليد و اشتغال است كه مطرح شدن آن 
در قالب نام سال 96، لزوم و اهميت توجه به آن را متذكر مي شود. مسئله اي كه بايد در تمام حوزه ها 
مورد توجه قرار گيرد نمي توان و نبايد گفت كه اين مسئله مختص اقتصاد كشور است. وقتي حوزه هاي 
اجتماعي و فرهنگي نيز با آن روبه رو هستند بيراه نيست كه عنوان كنيم ورزش هم مي تواند نقش 
مؤثري در تحقق اين هدف بزرگ داشته باشد. ورزش ايران به رغم تمام كم و كاستي هايي كه دارد، از 
پتانسيل بسيار بالايي نيز برخوردار است كه بارها و بارها گفته شده در صورت اندكي توجه و اهميت 
بيشتر به آن، مي تواند نتايج درخشاني را در پي داشته باشد. از پتانسيل بالاي ورزش كشور همين بس 
كه امروز باوجود تمام ضعف هاي مشهودي كه وجود دارد،  شاهد حضور بازيكنان و مربيان بسياري 
در رشته هاي مختلف در بدنه ورزش ساير كشورها هستيم. از بازيكنان فوتبال، بسكتبال،  واليبال و... 
گرفته كه به عنوان لژيونر در كشورهاي مختلف مشغول فعاليت هستند تا مربياني كه سكان هدايت 

تيم هاي ملي كشورهاي ديگر را در رشته هايي چون كشتي و تكواند و. . . به دست گرفته اند. 
اما آنچه امروز ورزش كشور بدان نياز دارد، حداقل براي به اجرا در آوردن و عمل كردن به نامي كه براي 
سال 96 در نظر گرفته شده، اندكي اعتماد و صداقت است. اعتماد براي استفاده از داشته هايي كه بارها 
و بارها ثابت شده در زمينه هاي مختلف به مراتب از نمونه هاي غيروطني آن بهتر هستند. به طور نمونه 
مي توان به موفقيت هاي تيم ملي فوتسال اشاره كرد كه با دو مربي ايراني توانست به دو موفقيت قابل 
توجه )چهارمي جهان و برنز جهاني( دست يابد اما با دست گذاشتن روي مربيان خارجي نه فقط اين 
عنوان هاي پرافتخار را تكرار نكرد كه هزينه هاي هنگفتي نيز متحمل شد، آن هم بي آنكه جوابي كه 
بايد بگيرد. در واقع استفاده از پتانسيل هاي داخلي، البته در زمينه هايي كه توانايي مربيان و همچنين 
بازيكنان از نمونه هاي خارجي بهتر است،  توجه به اشتغال و حمايت از آن است. بيكاري هميشه براي 
جوان هايي نيست كه در صفحات روزنامه به دنبال شغل مي گردند. بيكاري و عدم اشتغال به بازيكنان 
و ورزشكاراني كه شغل آنها ورزش است و پشت خط مربيان و بازيكنان بي كيفيت خارجي مي مانند 
نيز برمي گردد. علاوه بر آن، استفاده از پتانسيل هاي داخلي و بها دادن به آنها مي تواند به معناي توليد 
باشد. درست همانند كاري كه فجر سپاسي شيراز و فولاد خوزستان سال هاي سال است كه در زمينه 
بازيكن سازي در فوتبال انجام مي دهند. مسئله اي كه اگر توجه بيشتري به آن شود، مي تواند در مدت 
زمان نه چندان زيادي،  نياز استفاده از گزينه هاي خارجي را به شكلي چشمگير كاهش دهد. علاوه 
بر آن مهيا كردن امكانات زيرساختي نيز مي تواند هم در زمينه اش��تغال و هم توليد و مهم تر از آن 
عدم خروج ارز از كشور نقش مؤثري داشته باشد. براي نمونه مي توان به اردوهاي خارجي كه تيم ها 
ابتدا و در ميان فصل مي روند، اشاره كرد. اردوهايي كه اگر شرايط برگزاري آن در كشور مهيا باشد، 

مي تواند گامي بلند باشد در اجراي اقتصاد مقاومتي،  توليد و اشتغال. 
بدون شك كاس��تي ها و كمبودها را نمي توان ناديده گرفت و نواقص را بايد با استفاده از بهترين ها 
برطرف كرد اما با اين وجود ورزش ايران توانايي هاي زيادي دارد كه مي تواند با بهره گيري درست از 
آن، نه فقط شعار سال 96 و حتي سال هاي قبل را عملي كند  كه مي تواند نقشي مهم در شكوفايي 
هر چه بيشتر توانمندي هاي ورزش كشور داشته باشد. چه در زمينه ساخت و پرورش و استفاده از 
بازيكنان و مربيان داخلي،  چه بهره برداري از امكانات رفاهي و ورزشي كشور و چه حتي سود رساني 
به صنعت توليد پوشاك و البسه ورزشي. در واقع عملي كردن نام با مسماي سال 96 كه در صورت 
اجرا مي تواند تأثيرات مثبت زيادي براي اقتصاد كشور داشته باشد كار چندان سختي نيست. اما 
عزمي جزم مي خواهد و البته اندكي اعتماد و صداقت كه بتواند با تكيه كردن به نيرو و توليد ايراني، 

زمينه اشتغالزايي جوانان ايراني را نيز فراهم كند و نتيجه مثبت آن را نيز به وضوح ببيند.

بر كسي پوشيده نيست كه طي دهه هاي گذشته تاكنون استفاده بي حد 
فريدون حسن

   حاشيه
و حصر از محصولات خارجي در ورزش كشور اينقدر زياد بوده كه غير 
قابل تصور است. طي دهه هاي گذش��ته هجوم برندهاي بي كيفيت 
خارجي در س��ايه عدم نظارت صحيح روي آنها باعث ش��د تا اجناس بي كيفي��ت خارجي به بازار 
مصرفگراي ورزش كشور سرازير ش��ود، فوتبال بيشترين اس��تفاده را در اين ميان داشت. حضور 
كالاهاي يك برند دست چندم آلماني با واسطه هاي ايراني كار را به جايي رساند كه تقريباً تمامي 

تيم هاي فوتبال ايران از اين برند استفاده مي كردند.
اما اين تعدد موارد استفاده در سايه عدم نظارت و درخواست منطقي باعث شده بود تا شركت مورد نظر 
كوچك ترين زحمتي براي ارائه طرح و رنگ و كيفيت جديد به خود ندهد. به لباس هاي تيم هاي فوتبال 
كه نگاه مي كرديد طي چندين فصل همه با يك طرح و در چند رنگ خاص و يكدس��ت ارائه مي شد؛ 
مسئله اي كه به جنبه  بصري فوتبال باشگاهي ايران به شدت ضربه مي زد. اينكه در تمامي بازي ها يك 
تيم يكدست آبي بپوشد و تيم مقابل يكدست قرمز و هر دو با يك طرح از نكاتي است كه متأسفانه بنا 
به نوع عقد قرارداد با اين شركت اصلاً قابل طرح نبود. البته كار به اينجا ختم نشد و وقتي پاي استفاده از 
توپ هاي اين برند در ليگ برتر به ميان آمد مشخص شد كه ما حتي قادر به اعتراض هم نيستيم، چون 
مسئولان وقت سازمان ليگ توافقنامه اي را با اين شركت به امضا رسانده بودند كه ما مجبور به استفاده 
از لوازم اين برند بوديم بدون اينكه بتوانيم روي كيفيت آن نظر بدهيم يا اعتراض داشته باشيم. مسئله 
توپ ها به اينجا ختم نشد و وقتي مشخص شد بسياري از آنها در كارگاه هاي توليدي خودمان تهيه و 
سپس با آرم اين برند راهي بازار مي شود، كار بيشتر بالا گرفت ولي دريغ از يك معذرت خواهي يا تقاضاي 
فسخ قرار داد. تصور مي شد پس از اين اتفاق حداقل شركت آلماني با بازخواست نماينده خود در امارات 
كه طرف قرارداد با ايران بود حداقل براي وجهه خود هم كه شده تلاشي براي بهبود كيفيت كالاهاي 
خود انجام دهد اما اتفاقي كه پيش از جام جهاني 2014 برزيل رخ داد اين حقيقت تلخ را روشن كرد كه 

مسئولان وقت فدراسيون فوتبال در عقد قرارداد حتي با طرف اصلي روبه رو نبوده اند.
تيم ملي فوتبال با استفاده از اين برند به اردوي اتريش رفت، اما برخي از لباس ها پس از اولين شست وشو 
آب رفت. همزمان با حضور مديران اصلي شركت آلماني در اردوي تيم ملي و بيان اين مسئله كه اين 
لباس ها اصلًا  توليد ما نيست، همه چيز را روشن كرد. البته آنها قول دادند كه لباس هاي با كيفيت و اصلي 
را براي حضور در برزيل به تيم ملي تحويل دهند اما واقعيت اين بود كه تيم ملي و بسياري از باشگاه ها 
طي تمامي سال هاي قبل با البسه بازي مي كردند كه بسياري از آنها توليد داخلي بود و تنها نامي از يك 
برند البته نه چندان مطرح روي آن درج مي شد. فراموش نكنيم كه طي چند سال گذشته اين برند به 
فعاليت خود در فوتبال ايران ادامه داده و هر چند سعي كرده با برخي تغييرات در طرح، رنگ و كيفيت 
دوباره جاي پاي خود را باز كند ولي خب فوتبال ايران گويا قصد عبرت گرفتن ندارد. امروز در كنار اين 
برند، برند هاي عجيب و غريب و گمنام ديگر خارجي نيز در ايران حضور دارند، برند هايي كه با استفاده از 
شرايط فوتبال ايران و بهره گيري از عدم آشنايي و مديريت مناسب حاكم در بازار اقتصادي فوتبال ايران 
هر طور كه بخواهند در اين بازار اسب مي تازانند و كالاهاي بي كيفيت خود را به راحتي و با قيمت هاي 
آنچناني راهي فوتبال ايران مي كنند. اين اتفاق در حالي رخ مي دهد كه هستند توليد كنندگان داخلي و 
برند هاي خوبي كه تا همين دو سه دهه قبل هم لباس باشگاه ها را تأمين مي كردند و هم البسه و ملزومات 
تيم ملي را. هم اكنون هم در برخي رشته ها چون واليبال شاهد استفاده از برند هاي ايراني هستيم. پس 
مي توان با استفاده از ظرفيت هاي داخلي در سالي كه قرار است سال توليد و اشتغال باشد هم شركت هاي 

داخلي را سرپا كرد و هم براي تعداد زيادي از نيروهاي كار بازار كار ايجاد كرد.

اعتمادوصداقتلازمهتوليدواشتغالدرورزش

خارجيتوليدداخل!
بازارورزشدرتسخيربرندهايبيكيفيتغيرايراني

چ�را ب�ا وج�ود مش�كلات اقتص�ادي 
ورزش�كاران و مسئولان كش�ورمان با 
پروازه�اي بيزين�س كلاس به المپيك 
ريو رفتن�د و كميته مل�ي المپيك اين 
هزينه ه�اي گزاف را به كش�ور تحميل 
كرد. اين در حالي بود كه من  شنيدم كه 
جودوكاران كش�ورهايي مانند روسيه 
كه دو مدال ط�لا گرفت،با بليت عادي و 

اكونومي به برزيل آمده بودند

بازيكنان�ي ك�ه حتي ي�ك دقيقه هم 
به ميدان نمي رون�د اما ه�زاران دلار از 
بودج�ه دولت�ي را به جي�ب مي زنند. 
ضررهايي كه در همين چند سال اخير 
از بابت خس�ارت دادن به خارجي هاي 
دسته چندمي متحمل شده ايم كم از يك 

بحران اقتصادي جدي ندارد

گفت وگوي »جوان« با محمد درخشان، رئيس فدراسيون جودو درباره چگونگي عملي شدن  »اقتصاد مقاومتي، توليد و اشتغال« در ورزش
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